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Akademici i studenti se bouří proti nápadům ministra Dobeše. Vzdělání není „komodita“, tvrdí rebelanti

O návod, jak to za méně peněz dělat líp, požádal rektor Univerzity Karlovy na dálku ministra školství, jehož reformním
plánům se vzepřeli studenti i vedení univerzit.

PRAHA Razantní ne chystané vysokoškolské reformě se neslo včera aulou Právnické fakulty Univerzity Karlovy směrem
k ministrovi školství Josefu Dobešovi na druhý břeh Vltavy.
V aule pro čtyři sta lidí se pro všechny příchozí nenašlo místo. Na chodbách fakulty visela hesla jako „Nepotřebuji
vězeňského psychologa“, což je narážka na ministra školství a jeho původní povolání. Setkání univerzity bylo první
velkou veřejnou akcí, kde se akademici a studenti jednoznačně postavili proti Dobešovým plánům.
„Jsme zvyklí, že když se v předvolebním boji mluví o prioritách a vysokoškolském vzdělání, tak to nebude napravení
hrubého podfinancování, ale to, že se nám řekne, jak to za méně peněz jde dělat líp,“ bilancoval rektor UK Václav Hampl.
„Evergreenem je také omezování autonomie a zavedení školného,“ dodal. Připomněl rovněž, že ministerstvo vysoké
školy během jednání o zákonu víceméně ignorovalo.
Kritizované školné by se podle koaliční smlouvy mělo zavést od akademického roku 2013/14 a studenti byměli za
vzdělání platit maximálně 10 tisíc za semestr.
Šéf Studentské komory Rady vysokých škol Miroslav Jašurek označil návrh finanční pomoci studentům za katastrofální.
„Chybí v něm mimo jiné dopad, jaký by zavedení školného mělo na studenty, rodiny a školy,“ sdělil posluchačům Jašurek,
za což si vysloužil stejně jako ostatní řečníci dlouhý potlesk.
Během diskuse se pak student z práv zeptal, proč tu s nimi není ministr školství. „Tady nejsme u soudu, toto má být
informační setkání, kde si řekneme, co v návrzích zákonů je a není, protože jejich vývoj byl kostrbatý,“ vysvětlil Hampl.
Záhy nato se rektor od jiného studenta dozvěděl, že ministr už na jejich akci reagoval a Hampla označil za iniciátora
sociálních nepokojů a pozval si ho k vysvětlení.
„Argumenty, které zde zazněly, byly prakticky neprůstřelné, pokud si nás bude vláda dál nevšímat, je to důkaz, že
všechno opravdu jde do pangejtu,“ nebrala si servítky jedna ze studentek hned poté, co se shromáždění rozešlo a
studenti vyrazili směrem k Úřadu vlády.
Několik stovek posluchačů a vyučujících pochodovalo večerní Prahou s bojovnou náladou. „Neměla bych nic proti
školnému, kdyby se jímzaručila kvalitnější výuka, kvalitnější profesoři, ale rozhodně nemá nahrazovat státní dotace,“
říká jednadvacetiletá Barbora Šupová. Před budovou vlády se děkan filozofické fakulty Michal Stehlík pozastavil nad
tím, že si Dobeš zve na kobereček rektora svobodné vysoké školy.
Vedení školy, učitelé a studenti se sešli, aby společně probrali dva věcné záměry zákonů - o vysokých školách a finanční
pomoci studentům. První norma upravuje pravidla fungování univerzit a školné, druhá půjčky, spoření a stipendia. Ministr
oba předložil vládě začátkem ledna. Karlova univerzita se rozhodla apelovat na vládu, aby návrhy odmítla.
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Wilhelm versus Hampl

* Univerzita Karlova. Místo, odkud zazněla první ostrá kritika chystané vysokoškolské reformy z pera ministra školství
Josefa Dobeše (VV). Na ministerstvu má přípravu zákonů od loňského května v gesci Dobešův - za rok a půl už třetí
náměstek v této funkci - Ivan Wilhelm (na snímku vlevo). Wilhelm je vystudovaný jaderný fyzik. Do roku 2006 zastával
funkci rektora Univerzity Karlovy. V minulosti působil i jako předseda České konference rektorů. * Na obou těchto
postech ho vystřídal Václav Hampl (vpravo). A z pozice šéfa těchto institucí striktně odmítl připravovanou reformu.
V rozhovoru pro LN zkritizoval školné, které je podle něho výhodné jen pro banky. Navíc mu vadí, že ministr návrhy
zákonů projednává víc s politiky z koalice než s akademiky. * Wilhelm reformu brání. Podle něho školy kritizují něco, co
v návrzích není. „Je potřeba být informován,“ zareagoval včera v ČT Wilhelm. Už při nástupu na ministerstvo Wilhelm
avizoval, že chce s univerzitami více mluvit. To se mu nedaří. * Jedna z výtek reprezentace VŠ směřuje k tomu, že s nimi
resort dostatečně neprojednával návrhy zákonů. A to především návrh finanční pomoci studentům, který řeší půjčky a
stipendia v souvislosti se zavedením školného.


